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Polémica por las 
dioxinas

Sant Adrià.- 
Hace pocas semanas 

se hizo público un estudio 
realizado en 2015 por el 
laboratorio de Toxicología 
de la Universitat Rovira i 
Virgila que aseguraba que 
“los habitantes de Sant 
Adrià de Besòs tienen una 
probabilidad tres veces 
superior a contraer un 
cáncer a lo largo de su 
vida que los residentes en 
Barcelona y Badalona”.

Este estudio, dirigido 
por el catedrático Josep 
Lluis Domingo y que fue 
publicado en la web de 
la AMB el pasado mes 
de marzo, afirma que el 
posible motivo de este 

mayor riesgo de padecer 
cáncer es la mayor con-
centración de dioxinas en 
el aire entorno a Tersa, la 
segunda mayor incinera-
dora de toda España.

El alcalde adrianense, 
Joan Callau, aclara que 
ante la alarma que ha pro-
vocado este estudio, del 
que el consistorio no tenía 
conocimiento, “aproba-
mos una moción para 
pedir a la Direcció General 
de Qualitat Ambiental de 
la Generalitat que haga un 
estudio en profundidad de 
las dioxinas, un estudio 
histórico, de prevalencia 
del cáncer, etc. Como 
que la AMB también ha-
bía aprobado una moción 

parecida, al final lo hará 
la Agència de Salut Pú-
blica de Barcelona. Los 
resultados del estudio del 
cáncer se presentarán el 
próximo mes de mayo. El 
de las dioxinas será más 
largo, de siete u ocho 
meses, porque se pondrán 
máquinas para captar el 
aire. Esos estudios deter-
minarán si hay dioxinas 
y también el foco de las 
dioxinas. Porque el propio 
Domingo dice que el es-
tudio se tendría que ha-
cer en más profundidad, 
porque igual pueden ser 
los coches, etc. Cuando 
se tengan los resultados, 
actuaremos en conse-
cuencia”. Pág. 4. 

Camp de la 
Bota digne

Sant Adrià.- Ja es-
tan obertes les inscrip-
cions a la tercera edició 
de la Cursa per l’ELA, 
que es disputarà el pro-
per 10 de juny amb un 
record especial per la 
desapareguda Isabel 
Rojas. Pàg.13.

III Cursa per 
l’ELA

Sant Adrià.- ERC 
de Sant Adrià torna a 
demanar la dignificació 
del memorial del Camp 
de la Bota, mentre el 
consistori aclara la pos-
sible construcció d’un 
hotel a la zona dels afu-
sellaments. Pàg.7.

La Feria de Abril 
vuelve al Fòrum

Sant Adrià.- 
La 47 Feria de Abril 

de Catalunya abrió sus 
puertas el pasado 27 de 
abril y se celebrará en el 
recinto del Fòrum hasta 
el próximo 6 de mayo, en 
una superficie de 54.500 
metros cuadrados, más 
que el año pasado ya que 
también ocupará el espa-
cio del Bosque Urbano.

En la inauguración, 
que cumplió con el pro-
tocolo habitual de pulsar 
el botón que encendía 

la iluminación del Real, 
estuvieron presentes la 
alcaldesa de Barcelona, 
Ada Colau; el alcalde de 
Sant Adriá, Joan Callau; 
el consejero de Economía 
y Conocimiento de la Jun-
ta de Andalucía, Antonio 
Ramirez de Arellano, y el 
presidente de la FECAC, 
Daniel Salinero, a quienes 
acompañaban la alcalde-
sa de Badalona, Dolors 
Sabater, concejales de 
otros municipios, el co-
misionado de Cultura de 

la Ciudad Condal, Joan 
Subirats, los líderes de 
grupos municipales de 
Barcelona Xavier Trias 
(PDeCAT), Jaume Coll-
boni (PSC) y Cari Mejias 
(Ciutadans), diputados 
en el Parlament y en el 
Congreso, entre otros.

Sant Adrià está re-
presentado en el Real 
con la presencia de dos 
entidades, el Centro Cut-
lrual Gitano de la Mina y 
la Hermandad Virgen de 
la Rocina. Pág.4. 

Nous 
contenidors

Sant Adrià.- Durant 
el mes d’abril s’han 
substituit al barri de la 
Mina uns 150 conte-
nidor de superfície per 
uns de més moderns, 
integrats a l’espai pú-
blic i més accessibles. 
Pàg.6.
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Opinió

Hipótesis de pacifismo

La educación sigue siendo un esfuerzo por 
entender y mejorar el mundo. Un tesoro 
que asegura que no hay mente, ni actividad 
intelectual, sin un lenguaje previo.

Luther King decía que muchos de nuestros 
conflictos están asociados al miedo que nos tenemos. 
Una desconfianza que, a su vez, surge del desco-
nocimiento de la vida. Lo peor es que tal ignorancia 
conduce a una deficiente comunicación que a menudo 
se vuelve dañina, ofensiva y absurda… Que acumula 
las heridas de una herida que infringimos a nuestra 
propia dignidad.

En estos tiempos que corren, la pacificación del len-
guaje se hace muy necesaria. Es por eso que resulta 
tan importante atender a las palabras que utilizamos 
y cuidar mucho las formas de hablarnos. Lo que 
nos decimos puede tener el impacto de una bala. El 
lenguaje tiene una carga tan emocional que puede 
herir o matar. Tiene tanto poder que puede construir 
historias falsas simplemente nombrándolas de otra 
manera. Las expresiones violentas, por ejemplo, pue-
den incidir sobre las personas e incitarlas a pensar y 
luego a actuar de una manera u otra, las puede volver 
agresivas o resentidas. Existen grupos exacerbados 

que se alteran con misivas agitadoras… Son preocu-
pantes las expresiones como “enfrentar”, “combatir”, 
“apuntar”, “luchar”, “ganar”, “perder”, “amenazar”, 
insistir en enemigos o aliados.

Controlar las relaciones en la pareja, con los hijos, 
las amistades, en los medios de comunicación o 
empresas, en la política, en las fuerzas de seguridad, 
puede contribuir al desarrollo de una convivencia más 
óptima. Estar amenazando permanentemente a una 
criatura con castigarla en lugar de insistir en la norma 
no es lo más favorable... No es lo mismo “padecer un 
conflicto político o social”, que “enfrentarnos a una 
amenaza secesionista o terrorista”… No es lo mismo 
hablar de “violaciones que de asesinatos” a mujeres. 
No es lo mismo seguir escuchando que “la miseria 
social es una forma de desviación” que hablar de 
“desigualdades universales”. Los mismos hechos, al 
nombrarlos de otra manera, adquieren significados 
diferentes.

Cambiar la forma en la que nos comunicamos es el 
primer paso para encarar las situaciones de manera 
creativa y respetuosa. Eso nos invita a comprender 
mejor nuestras tensiones, nuestras culpas y nuestras 
discapacidades.

Decía el gran Bertold Brecht que hay muchas formas 
de matar: “meterte un cuchillo en el vientre, quitarte el 
pan, no curarte, darte una vivienda malsana, empu-
jarte al suicidio, torturarte, dejarte sin trabajo, llevarte 
a la guerra”… Comentó que pocas de estas cosas 
están prohibidas.

Un chiste ofensivo, por homófobo, por racista, por 
machista, no ayuda a seguir avanzando. Insultar a la 
madre de alguien (HdP) que no nos cae bien, fruto de 
nuestra tradicional lengua procaz, es poner encima 
de las mujeres que nos han parido y nos han criado, 
todo el dolor del mundo.

Francesc Reina Peral, pedagogo
més articles 

d’opinió:

La salud por encima de todo

La publicación de un estudio científico que afirmaba que los ciudadanos de Sant Adrià tenían una probabilidad tres veces superior a contraer un cáncer a lo 
largo de su vida que los residentes en Barcelona y Badalona ha puesto en pie de alerta a la ciudadanía. No en vano estamos hablando de una afirmación 
tan contundente que espanta. Como asusta que el Àrea Metropolitana de Barcelona (AMB), que encargó el estudio en 2015, no lo hiciera público hasta 
hace un mes. Ni tan siquiera el consistorio adrianense dice tener conocimiento de dicho estudio hasta entonces, a pesar que es el máximo responsable del 
bienestar de su ciudadanía. Tener la segunda mayor incineradora del país en tu territorio supone tener una bomba de relojería que controlada no tendría 

porqué suponer ningún problema, no así si se producen irregularidades. Lo peor de todo es que los estudios que se han encargado ahora para comprobar si en rea-
lidad hay una concentración excesiva de dioxinas en torno a la incineradora Tersa necesitan un tiempo para llevarse a cabo. Entretanto, la inseguridad se asienta en 
el corazón de los adrianenses, que ven otra vez más como el aire del municipio está en tela de juicio. En una entrevista con el alcalde adrianense, Joan Callau, nos 
confirmaba que están a la espera de diversos estudios para comprobar de forma fidedigna la concentración de dioxinas entorno a la incineradora, y en el barrio más 
cercana, la nueva Mina, y si dicha concentración puede ser perjudicial o no para la salud. Además, y ante los diversos mensajes de estos días en las redes sociales 
sobre la calidad del aire en la ciudad, Callau manifestaba que el “anuario de calidad del aire de la Generalitat de 2017 dice que Sant Adrià, en óxido de nitrógeno, 
que es el problema que tiene el Área Metropolitana, cumple el límite, que es algo que nunca habíamos conseguido”. De hecho no es que cumpla el límite, es que 
llega justo a la cifra máxima, 40 nanogramos por metro cúbico. Aunque es verdad que, como también dice el edil adrianense, en un examen, si sacas 5 apruebas, 
aunque sea mejor conseguir un notable como mínimo, si sacas aunque sea un 5 apruebas el examen. El problema es que otro de los puntos calientes en la agenda 
de Callau, la oposición a la construcción de un tanatorio-crematorio en la ciudad, usa precisamente la mala calidad del aire de Sant Adrià como uno de los puntos 
en contra. Por ahora, las manifestaciones que no han logrado paralizar el proyecto. De hecho, el solar ya está vallado para que se inicien las obras. Veremos si el 
contencioso administrativo presentado por la Plataforma Stop Crematori consigue paralizarlo todo.

En Badalona sí que se ha paralizado todo por la no aprobación de los presupuestos para este 2018. El PSC, que votó en contra de ellos en el pleno de abril, junto 
con PP y Ciutadans, ya anunciaba que la alcaldesa Dolors Sabater podría presentar una cuestión de confianza para poder aprobar los presupuestos dados los pro-
blemas con los que se había encontrado a la hora de conseguir aliados. Pocos días después del pleno, la alcaldesa confirmó que se había activado el mecanismo 
para la cuestión de confianza. En la rueda de prensa en la que lo comunicaba afirmaba que confiaba que el PSC, “un partido histórico” pusiera la ciudad “por delante 
de la estrategia electoral” y que le ayudaran a tirar adelante unos presupuestos que hacen posible que “el trabajo conjunto con los socialistas de estos tres años” 
siga siendo una realidad. Por ahora no está nada claro que los socialistas puedan darle su apoyo, aunque en política todo puede suceder. La fecha para el pleno 
monográfico que debe debatir y votar la cuestión de confianza no tiene fecha. Veremos si el final es la aprobación de los presupuestos o una moción de censura. 
Por ahora, todo es incertidumbre. A pocas horas del inicio de las Festes de Maig, Badalona no puede estar para muchas fiestas. 
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Podeu enviar els vostres escrits a l’adreça de correu electrònic 
areabesos@areabesos.com; o físicament al carrer Andreu Vidal, 25, 
Sant Adrià de Besòs. ÀREA BESÒS no es fa responsable dels articles 
signats, que exposen l’opinió dels seus autors. El diari només es ma-
nifesta ideològicament a l’editorial. Tots els drets reservats. 

Cifuentes, los militares, Cospedal, 
Letizia y Gabilondo

Pocas frases como esa del “elefante en una cacharrería” nos permiten 
imaginar los destrozos que alguien inapropiado puede causar en un lugar 
lleno de fragilidades. Nadie discutiría que España es una cacharrería, 
pero disculpen que compare a un grandullón e inocente paquidermo, 
pobres aquellos del circo tirados por la carretera, con una persona fría y 

amoral, cínica, cobarde e indecente como Cifuentes. Sabemos que cualquier proba-
ble delincuente camino de ser declarado presunto saldrá huyendo sin preocuparse 
de lo que pueda destruir durante su carrera hacia el vacío, y doña Cristina no solo 
ha envenenado la confianza de la sociedad en lo universitario.

Durante la noche del mismo día de marzo en que el rector y otros cargos de la 
URJC protagonizaron una rueda de prensa que hoy detestan haber celebrado, la 
señora Cifuentes improvisó un selfi-video en el que orgullosa, declaró: “Soy hija de 
militar, estoy educada para no dar un paso atrás ni para coger impulso”. Si lo traigo 
a colación es porque una especie de pacto de silencio se ha abatido sobre medios 
y tertulianos para no informar de una frase que, en las circunstancias de esta mujer, 
solo puede traducirse por lo siguiente: Los militares españoles educan a sus hijos 
para que no asuman las consecuencias de sus actos.

Como seguro que esa frase sí que la escucharon muchos militares de todo grado, 
aunque por prudencia no hayan transmitido su malestar a la ministra de Defensa me 
sorprendió mucho que Cospedal haya estado tan entregada a favor de Cifuentes, 
cómo cuando dijo aquello de “debemos defender lo nuestro y a los nuestros”. No es 
posible que María Dolores sea tan corta como para ignorar que sus subordinados 
no podían estar contentos ni con la aún presidenta de Madrid, ni con el comporta-
miento de su jefa política, tan a favor de alguien a quien podrían retirarle el máster 
del que tanto presume, e incluso terminar condenada si la implican con fundamento 
en la trama de falsificación de su máster, más allá de lo de ser “beneficiaria a título 
lucrativo”. Por cierto, no está de más pensar que esta calificación, aunque implique 
condena, el PP ya la tiene asimilada casi como un premio, no sé si con categoría de 
máster, a la buena gestión en la actividad de latrocinio de los recursos públicos.

Hay muchos antimilitaristas y antimonárquicos, por lo de seguir en nuestra cacharrería 
particular, que piensan que todos los protagonistas son seres humanos, sobre todo los 
que sufren, y que tanto los militares vilipendiados por la poderosa Cifuentes, como la ex 
reina Sofía ofendida en público por la poderosa Leitzia, merecen un respeto. Me pre-
ocupa menos lo de la Monarquía, aunque su existencia constituya un factor de división 
política y social en España mientras no se refrenda por separado su existencia.

En cambio, el problema con un Ejército que arrastra una historia tan discutible como 
la del nuestro es que, al no poder desahogarse contra Cifuentes, y menos aún contra 
Cospedal por no saber distanciarse de la “estudiante tramposa”, resulta natural que 
algunos de sus mandos acumulen malestares que, aunque provocados por los políticos 
que más les gustan por su autoritarismo, con el paso del tiempo sus jefes armados 
confundirán primero en la memoria los sucesos del pasado, seguirán después por 
achacar sus males al sistema (siempre que sea democrático) y terminarán, alimentados 
por las viejas obsesiones con la ayuda de golpistas infiltrados, por dirigir sus odios 
contra los políticos de izquierdas. ¿Acaso está prohibido que nazca, crezca y vuelva 
a matar en este país otro asesino nato como aquel Franco que tuvimos?

Para zanjar tanto peligro contra la libertad, es imprescindible sacar al PP de todos 
los gobiernos que ocupa en minoría, sobre todo el estatal, mediante acuerdos demo-
cráticos y provisionales entre el resto de partidos, todos los que sea posible en cada 
lugar, y poner a disposición judicial a todos los sospechosos que aparezcan bajo las 
alfombras y en el interior de los cajones. Además de legítimo, es perfectamente legal 
no esperar a las próximas elecciones. Y que no solo los catalanes para lo suyo pidan 
ayuda a Europa. Que vigilen España, por favor. Yo, por ejemplo, me sentiría más 
europeo. ¿O no es eso lo que queremos?

Dado que es tontería pedir a cualquier partido decencia y dignidad a la hora de forma-
lizar acuerdos entre varios, sí debemos atrevernos a reclamarles inteligencia para no 
permitir que las próximas elecciones puedan celebrarse con los gobiernos en manos 
de políticos que las han utilizado, hasta hacerlas arder, para aplaudir trampas, mentiras 
como catedrales y corrupciones criminales.

Y por favor, señor Gabilondo del PSOE de Madrid, que ayer lo escuché en la SER. 
No insulte a los oyentes creyendo que son idiotas, y que también lo son los diputados 
de Podemos y Ciudadanos. ¿Cómo puede usted declarar que su moción de censura 
será para “aplicar en Madrid los acuerdos pactados con Podemos y con Ciudadanos”, 
y cuando acto seguido Enric Juliana le preguntó si van a ofrecer carteras de ese go-
bierno a los dos partidos que necesita para sacar la moción de censura que le haría 
presidente, va usted y responde con un tajante “NO”? ¿Qué se ha creído usted? ¿Y 
en qué piensa Pedro Sánchez, si aún existe?

Les llacunes de la justícia

Estem en l’Espanya de la contradicció i de l’absurd, resulta una 
experiència inquietant, ja que no sabem que pot esdevenir quan 
entrem al món de la justícia i la política, segurament els jutges són més 
o menys justs segons les lleis, però pel que sembla moltes lleis són 
interpretables. Tenim uns exemples palpables. Aquesta Espanya on és 

gairebé impossible veure entrar a la presó a famosos corruptes, polítics, banquers 
o membres de la casa reial que acampen a plaer sense que passi pel seu cap, ni 
per la dels jutges, allò de la presó preventiva. Aquesta mesura cautelar que sí que 
s’estan aplicant amb mà fèrria en el cas de Catalunya, empresonant als polítics i 
polítiques que han format part del procés català i el delicte major del qual ha estat 
defensar les seves idees en alguns casos. Es pot estar d’acord o no respecte 
a l’independentisme, però, per descomptat, el govern central sembla que entén 
molt poc de democràcia, diàleg i consens, provocant aquesta situació absurda, 
retrògrada i injusta en la qual ens trobem en aquests moments, més concorde a 
aquells temps de la dictadura franquista, que al que hauria de ser, presumiblement, 
un país democràtic, modern i europeista. Aquesta mateixa Espanya que coarta 
la llibertat d’expressió fins a arribar a extrems inaudits, ficant a la presó a rapers, 
tuiteros i periodistes, i censurant exposicions i llibres...

Aquesta Espanya en la qual en els últims dies hem estat la mar d’entretinguts 
buscant el Màster de Cifuentes, amb totes les irregularitats que han anat apareixent, 
intentant desprestigiar a la Universitat pública, encara que com en tantes altres 
ocasions, ens seguim quedant amb les ganes que algú present la seva dimissió, 
cosa que a qualsevol altre país del nostre entorn, ocorreria ipso facto... però, aquí 
aquesta idea no entra en els paràmetres de gairebé ningú...

Aquesta Espanya en la qual els i la gent gran s’han hagut de llançar al carrer a 
defensar les seves pensions, mentrestant, des del govern se’ls diu que els van 
a aplicar un augment del 0’25%, burlant-se així de tots aquests treballadors i 
treballadores que van cotitzar per tenir una pensió digna i que com ens descuidem 
haurem d’anar demanant almoina per poder menjar... i encara sort que els va 
donar per comprar-se un pis, que si no tindríem uns quants milers de persones 
més, sense sostre als nostres carrers...

Aquesta Espanya que ens diuen que està sortint de la crisi, però en la qual jo 
solament veig a persones amb treballs precaris, a joves sense futur, a dones 
reivindicant els seus drets, i en la qual la bretxa social, cada vegada és major...

Estic fastiguejat de sentir parlar d’empresonaments arbitraris, d’alguns polítics 
corruptes, de llibertats retallades, de precarietat i desigualtats... i em pregunto, 
fins a quan aguantarem això?

José Megías

Catalunya plural

La població de nacionalitat estrangera resident a Catalunya puja 
aproximadament 1.200.00 persones Un exemple pràctic l’he viscut 
aquests dies en el següent escenari: una parròquia de barri de ciutat 
de l’Àrea Metropolitana de Barcelona, en un acte religiós on l’oficiant 
principal era Itàlia, i els dos ajudants, un de romanès i un altre de guineà. 

Entre el centenar d’assistents, aproximadament la meitat persones joves, hispans 
o subsaharians.

El problema territorial actual Catalunya-Espanya, no pot durar gaire més. La 
pau que el substituirà, haurà de pensar en utilitzar en positiu aquesta diversitat 
de persones, ciutadans que haurem d’incloure en el desenvolupament social i 
econòmic català, una mà d’obra per reconstruir el lema “un sol poble”. Sent un 
problema tan important que caldrà abordar, quan els nostres polítics tracten el 
futur, perquè no en parlen ni el mencionen mai?

Jaume Vallès

Domingo Sanz
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La Feria de Abril de 
Catalunya regresa al 
Fòrum adrianense

Redacción

Sant Adrià.-
La 47 Feria de Abril 

de Catalunya abrió sus 
puertas el pasado 27 de 
abril y se celebrará en el 
recinto del Fòrum hasta 
el próximo 6 de mayo, en 
una superficie de 54.500 
metros cuadrados, más 
que el año pasado ya que 
también ocupará el espa-
cio del Bosque Urbano.

En la inauguración, 
que cumplió con el pro-
tocolo habitual de pulsar 
el botón que encendía 
la iluminación del Real, 
estuvieron presentes la 
alcaldesa de Barcelona, 
Ada Colau; el alcalde de 
Sant Adriá, Joan Callau; 
el consejero de Economía 
y Conocimiento de la Jun-

ta de Andalucía, Antonio 
Ramirez de Arellano, y el 
presidente de la FECAC, 
Daniel Salinero, a quienes 
acompañaban la alcalde-
sa de Badalona, Dolors 
Sabater, concejales de 
otros municipios, el co-
misionado de Cultura de 
la Ciudad Condal, Joan 
Subirats, los líderes de 
grupos municipales de 
Barcelona Xavier Trias 
(PDeCAT), Jaume Coll-
boni (PSC) y Cari Mejias 
(Ciutadans), diputados 
en el Parlament y en el 
Congreso, entre otros.

Sant Adrià está re-
presentado en el Real 
con la presencia de dos 
entidades, el Centro Cut-
lrual Gitano de la Mina y 
la Hermandad Virgen de 
la Rocina.  

Como en la anterior 
edición, se ha instalado 
una Casa de la Cultu-
ra, que en esta ocasión 
gestiona la Associació 
Cultural La Isla, en la que 
se están llevando a cabo 
actuaciones musicales, 
clases de baile, exposicio-
nes artísticas o presenta-
ciones de libros. 

La Fer ia de Abri l 
2018, en la que tienen 
caseta Ciudadanos, PDe-
CAT, ERC y PSC, vuelve 
a apostar por el sistema 
de vasos y platos reci-
clados, con vasos con 
la imagen del cartel que 
podrán ser alquilados 
por los visitantes al Real 
para quedárselos como 
recuerdo o bien devolver-
los y recuperar el importe 
de la fianza.

MANUEL ARCE

El Real cierra sus puertas el próximo al 6 de mayo.

La contaminación por 
dioxinas en el Fòrum 
en el punto de mira

El alcalde adrianense afirma que se está a la espera de nuevos 
estudios para constatar el mayor riesgo de contraer cáncer de los 

vecinos que residen cerca de la incineradora Tersa. 

MS

Sant Adrià.-
“Nosotros no tenía-

mos conocimiento de 
este estudio”. El alcalde 
de Sant Adrià, Joan Ca-
llau, se refiere a un infor-
me que ha despertado la 
alarma entre los vecinos 
de Sant Adrià que residen 
próximos al Fòrum, y 
más concretamente a la 
planta incineradora Tersa. 
Dicho informe, datado en 
2015, realizado por el 
laboratorio de Toxicología 
de la Universitat Rovira i 
Virgili, y encargado por 
el Àrea Metropolitana de 
Barcelona (AMB) concluía 
que “los habitantes de 
Sant Adrià de Besòs tie-
nen una probabilidad tres 
veces superior a contraer 
un cáncer a lo largo de su 
vida que los residentes en 
Barcelona y Badalona”.

Este estudio, dirigido 
por el catedrático Josep 
Lluis Domingo y que fue 
publicado en la web de 
la AMB el pasado mes 
de marzo, afirma que el 
posible motivo de este 
mayor riesgo de padecer 
cáncer es la mayor con-
centración de dioxinas en 
el aire entorno a Tersa, la 

segunda mayor incinera-
dora de toda España.

Todo esto ha llevado 
a la coordinadora vecinal 
AireNet ha denunciar a 
Tersa ante la Fiscalía de 
Medio Ambiente. En su 
demanda también hablan 
de malas prácticas por 
parte de la empresa, que 
es propiedad de Barce-
lona Serveis Municipals, 
del Ayuntamiento de Bar-
celona, en un 59% y de 
la AMB en un 41%. En 
concreto aseguran que 
Tersa ha trabajado por 
debajo de la temperatu-
ra mínima legal de 850 
grados, que provoca que 
se liberen más dioxinas, 
ya que no se desintegran 
a temperaturas menores 
a esta. Incluso aporta 
información extraída de 
correos electrónicos de 
los propios trabajadores 
en los que se asegura que 
la empresa ha alterado 
la medición de las tem-
peraturas de los hornos 
para conseguir mejores 
resultados en varias au-
ditorías.  

El edil adrianense 
aclara que ante la alar-
ma que ha provocado 
este estudio, “aprobamos 
una moción para pedir 

a la Direcció General de 
Qualitat Ambiental de la 
Generalitat que haga un 
estudio en profundidad de 
las dioxinas, un estudio 
histórico, de prevalencia 
del cáncer, etc. Como que 
la AMB también había 
aprobado una moción 
parecida, al final lo hará 
la Agència de Salut Pú-
blica de Barcelona. Los 
resultados del estudio 
del cáncer se presenta-
rán el próximo mes de 
mayo. El de las dioxinas 
será más largo, de siete 
u ocho meses, porque 
se pondrán máquinas 
para captar el aire. Esos 
estudios determinarán si 
hay dioxinas y también 
el foco de las dioxinas. 
Porque el propio Domin-
go dice que el estudio se 
tendría que hacer en más 
profundidad, porque igual 
pueden ser los coches, 
etc. Cuando se tengan 
los resultados, actuare-
mos en consecuencia”. 
Porque para Callau “lo 
primero es la salud de las 
personas”. 

De todo ello ha infor-
mado a los vecinos de la 
nueva La Mina, los más 
próximos al Fòrum, para 
que no cunda el pánico.  

JP
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MÉS DE 50 ANYS AL VOSTRE SERVEI
Cafeteria - Venda de Café - Pastisseria Artesanal

Avda. Catalunya nº 24 - Sant Adrià de 
Besòs - Tel. 93 462 28 33

TRAM i l’Associació 
Casal Infantil la Mina 
celebren 10 anys de 
col·laboració

Redacció

Sant Adrià.-
El Tramvia de Barce-

lona i l’Associació Casal 
Infantil la Mina de Sant 
Adrià de Besòs han re-
novat per desè any con-
secutiu el seu acord de 
col·laboració refermant la 
seva unió en la promoció 
del benestar infantil a 
través d’activitats amb 
infants, les seves famílies 
i la comunitat.

El director gerent 
de TRAM Operadora, 
Joaquim Bestit, i la re-
presentant de la Junta 
de l’associació, Xènia 
Martínez, han fet efectiu 

el conveni per un any 
més de manera que el 
Casal Infantil s’assegura 
la dotació econòmica de 
TRAM per dur a terme les 
accions del 2018.

Amb la col·laboració 
monetària i l’ajuda en la 
difusió de l’acció comuni-
tària en les instal·lacions i 
canals de comunicació de 
TRAM, el Casal Infantil La 
Mina ha pogut coordinar 
en aquests 10 anys fins 
a cinc edicions del Cam-
pament Màgic dels Reis 
Mags, nou edicions del 
Dia del Joc, rues i festes 
del barri de Sant Adrià, i 
fins a nou edicions tam-
bé de la Setmana dels 

Drets dels Infants, entre 
d’altres.

L’Associació Casal 
Infantil la Mina és una en-
titat sense ànim de lucre 
creada pels propis veïns i 
veïnes per oferir un servei 
d’acció social en el lleure 
amb els infants del barri 
de La Mina a Sant Adrià 
de Besòs. Està formada 
per un grup de famílies 
del barri, antics usuaris, 
persones amb un alt vin-
cle afectiu amb el barri i 
altres tècnics socials que 
també hi treballen que de 
forma voluntària i entre-
gada volen caminar junts 
en la millora educativa i 
social de la Mina.

COMUNICACIÓ TRAM

Desmantellades 
tres plantacions de 
marihuana a Sant 
Adrià de Besòs i una a 
Badalona

Redacció

Badalona.-
Agents de la Unitat 

d’Investigació de la Po-
licia de la Generalitat - 
Mossos d’Esquadra de la 
comissaria de Badalona 
amb el suport d’agents 
de l’Àrea Regional de Re-
cursos Operatius (ARRO) 
van realitzar els dies 23, 
26 i 27 de març tres en-
trades i escorcolls a tres 
habitatges del barri de la 
Mina de la localitat de 
Sant Adrià de Besòs.

L’operatiu policial 
va permetre tancar tres 
punts de cultiu de droga 
i detenir, en un dels pisos, 
una dona de 32 anys, de 
nacionalitat espanyola i 
veïna de Sant Adrià de 
Besòs, per un delicte de 
tràfic de drogues i defrau-
dació de fluid elèctric.

A més, el 28 de març 
també es va fer una altra 
entrada i escorcoll en un 
pis de Sant Roc de Bada-
lona, on es va desmante-
llar una altra plantació de 
marihuana.

La investigació rela-
cionada amb els pisos 
del barri de la Mina es va 
iniciar quan els agents 
van tenir coneixement i 
indicis que en aquests 
pisos s’hi cultivava ma-
rihuana.

Els investigadors van 
comprovar que els tres 
pisos estaven connec-
tats de manera fraudu-
lenta, precària i perillo-
sa a la xarxa elèctrica 
comunitària, aquest fet 
constitueix un greu risc 
d’incendi per sobrecarre-
ga de la xarxa.

Arran d’aquests fets 
els agents van fer tres 
entrades i escorcolls, au-
toritzades pels Jutjats 

d’Instrucció Número 1, 3 
i 5 de Badalona.

En els tres pisos es 
van localitzar plantacions 
de marihuana amb un 
total de 700 plantes inter-
vingudes i una arma tipus 
revòlver amb abundant 
munició. També es van 
desmuntar totes les infra-
estructures necessàries 
pel cultiu de la marihuana 
com ara: llums, ventila-
dors, cablejat, sistema de 
regadiu, termòstats, apa-
rells d’aire condicionat i 
filtres inhibidors d’olor.

Els tècnics de la com-
panyia elèctrica van des-
connectar els comptadors 
i van restablir la norma-
litat i la seguretat en el 
subministrament elèctric 
dels pisos afectats.

La detinguda va que-
dar en llibertat amb cà-
rrecs per ordre del Jutjat 
de Guàrdia de Badalona

D’altra banda , el dia 
28 de març agents de 

la Unitat d’Investigació 
de Badalona amb suport 
d’agents de ARRO van 
realitzar una entrada i 
recerca en un pis del barri 
de Sant Roc de Badalo-
na ordenada pel Jutjat 
número 1 de Badalona. 
En aquesta entrada es 
va desmantellar una altra 
plantació de marihuana.

En aquesta ocasió es 
van intervenir 144 plan-
tes de marihuana, 2,6 kg 
de cabdells preparats per 
a la seva venda, 50 grams 
de cocaïna en roca, 115 
grams d’haixix i dues 
armes de foc, un revòlver 
i un subfusell amb nom-
brosa munició.

En les dues opera-
cions els agents van in-
tervenir un total de 844 
plantes de marihuana, 3 
quilos de cabdells i 50 
grams de cocaïna en roca. 
Aquesta droga té un valor 
total de 70.000 euros en 
el mercat il·lícit.

En els quatre pisos hi havia un total de 844 plantes de marihuana, 3 
quilos de cabdells i 50 grams de cocaïna en roca.

COMUNICACIÓ MEE
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Sant Adrià inicia la 
substitució de 150 
contenidors al barri de 
la Mina

Redacció

Sant Adrià.-
El passat 5 d’abril es 

va iniciar a l’avinguda de 
Fernández Márquez, can-
tonada amb el carrer de 
Camarón la substitució 
dels primers contenidors 
de superfície de la ciutat. 
En total se’n canviaran 
150, al barri de la Mina, 
per altres de més mo-
derns, integrats a l’espai 
públic i més accessibles. 

Els contenidors incorpo-
ren un xip d’identificació 
que permetrà gestionar 
i optimitzar el servei de 
recollida de residus.

Aquesta és la prime-
ra fase d’una actuació 
que s’estendrà a tots els 
barris de Sant Adrià i fi-
nalitzarà abans de l’estiu 
amb la instal·lació de 632 
contenidors nous a tota 
la ciutat. A més a més, 
s’ampliaran els punts de 
recollida i s’incrementaran 
en un 30% els conte-
nidors de selectiva per 
assolir una cobertura total 
de totes les fraccions de 
residus (orgànica, vidre, 
paper, envasos i rebuig). 
L’objectiu d’aquesta me-
sura és, d’una banda, 
augmentar la comoditat 
de tots els ciutadans i 
ciutadanes, i d’una altra, 
disminuir els desborda-
ments dels contenidors. 

Paral· lelament també 
s’intensificarà la neteja 
dels nous contenidors 
per garantir-ne un bon 
manteniment.

Un dels aspectes re-
llevants del nou contracte 
dels serveis de neteja 
viària i de recollida de 
residus sòlids urbans que 
es va posar en marxa a 
l’octubre de 2017 és el 
compromís social. En 
aquesta línia, una bona 
part de les tasques de 

substitució dels conte-
nidors es farà a través 
de Xarxa Ambiental, una 
empresa que promou 
la integració laboral de 
persones amb diversitat 
funcional.

Cal destacar també 
que aquest mes d’abril 
s’ha iniciat una campanya 
de sensibilització ciutada-
na que té com a objectiu 
implicar i corresponsa-
bilitzar la ciutadania, els 
comerços i les entitats 
en la millora de la neteja 
i la recollida selectiva al 
municipi.

A més, el nou servei 
de neteja i de gestió de 
residus sòlids urbans que 
es va posar en marxa el 
passat octubre de 2017 
estrena imatge.

L’objectiu és, d’una 
banda, generar una imat-
ge sòlida i amable que 
representi els valors i ser-

veis que es volen trans-
metre a la ciutadania i, 
d’altra banda, propor-
cionar un suport visual 
homogeni i global tant del 
servei, com de la imatge i 
campanyes de suport que 
es desenvolupin.

La imatge inclou la 
representació gràfica i 
abstracte d’una papallo-
na, un ésser viu, símbol 
de fragilitat que viu en 
un ecosistema net i salu-
dable. Amb aquesta idea 

es vol ajudar a construir 
una marca, que amb la 
resta d’elements donaran 
identitat al nou servei de 
neteja i de gestió de resi-
dus sòlids urbans.

El segon element és 
l’eslògan “La ciutat que 
volem”. Un missatge 
directe, que convida a la 
ciutadania a fer-se pre-
guntes i reflexionar so-
bre com voldria que fos 
la ciutat. La finalitat és 
connectar amb el senti-
ment de pertinença dels 
ciutadans i ciutadanes 
de Sant Adrià de Besòs. 
Aquest sentiment és 
bàsic perquè els usuaris 
s’impliquin, tinguin cura 
del seu municipi i inte-
rioritzin aquesta gestió 
dels residus. La ciutat 
és de tots, per tant, 
tothom s’ha de sentir 
identificat i participar-hi 
activament.

COMUNICACIÓ SAB

Badalona i Sant 
Adrià s’uneixen per 
reclamar la connexió 
del Trambaix i el 
Trambesòs

Redacció

Badalona.-
L’alcaldessa de Bada-

lona, Dolors Sabater, ha 
reiterat el seu suport a la 
interconnexió de les línies 
del tramvia Trambaix i 
Trambesòs i a l’expansió 
d’aquest mitjà i, especial-
ment, el perllongament de 
la T4 del Trambesòs des 
de l’estació de rodalies de 
Sant Adrià de Besòs fins 
al port de Badalona.

L’alcaldessa, acom-
panyada pel  regidor 
d’Espais Públics i Mobi-
litat de l’Ajuntament de 
Badalona, Francesc Du-
ran, ha participat aquest 
matí en un acte reivin-
dicatiu de la platafor-
ma “Unim els Tramvies” 
que ha comptat amb la 
participació d’alcaldes i 
alcaldesses metropolitans 
com l’alcalde de Sant 
Adrià de Besòs, Joan 
Callau, i l’alcaldessa de 
Barcelona, Ada Colau. 
Per donar suport a la 
connexió del Trambaix i 
el Trambesòs han fet una 
part del trajecte de la 
línia T4 del Trambesòs, 
des de l’estació de Sant 

Adrià fins a l’estació de 
Ca l’Aranyó a Barcelona.

En l’acte l’alcaldessa 
de Badalona ha destacat 
que “la unió dels dos 
tramvies per la Diagonal 
no és una reivindicació 
de Barcelona sinó de 
tota l’àrea metropolitana 
i a la qual Badalona s’hi 
suma”. Dolors Sabater 
ha afegit que “la millora 
dels tramvies és una bona 
eina per aconseguir unes 
ciutats més saludables, 
menys contaminades i 
més accessible per a to-
thom, treballant per una 
gestió pública del trans-
port, però sense que això 
signifiqui el bloqueig de la 
seva expansió”.

La plataforma Unim 
els Tramvies, organit-
zadora de l’acte, està 
formada per entitats veï-
nals, socials i sindicals 
de l’àrea metropolitana 
de Barcelona, i té com a 
objectiu la defensa d’un 
transport públic de quali-
tat, accessible i a l’abast 
de tothom i assegura 
que “la connexió de les 
dues xarxes de tramvia 
no és només imperativa, 
sinó que és urgent per 

descongestionar el trànsit 
tant intern com d’accés 
a la ciutat”. Per aquesta 
plataforma la unió dels 
tramvies “permetria una 
millor connexió de 9 mu-
nicipis, perquè enllaça-
ria directament el Baix 
Llobregat amb el centre 
de Barcelona i amb el 
Barcelonès Nord, sense 
transbordaments”.

Els grups municipals 
d’ERC dels municipis 
part icipants a l ’acte 
(Badalona, Barcelona, 
Cornellà de Llobregat, 
Esplugues de Llobregat, 
L’Hospitalet de Llobre-
gat, Sant Adrià de Besòs, 
Sant Feliu de Llobregat, 
Sant Joan Despí i Sant 
Just Desvern) han fet 
públic hores després un 
comunicat en el que 
reiteren la seva postura 
davant la connexió de 
les dues línies de tram-
via. Pels republicans, “la 
unió de les dues xarxes 
de tramvia existents sig-
nificaria un avenç en la 
connectivitat metropoli-
tana i seria una inversió 
pública amb un impacte 
social i ambiental molt 
significatiu”.

En un acte organitzat per la plataforma “Unim els Tramvies” en què 
també ha participat Ada Colau.

COMUNICACIÓ BDN
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ERC Sant Adrià torna a defensar la 
dignificació del memorial del Camp de la Bota

Redacció

Sant Adrià.-
Esquerra Republicana 

de Catalunya (ERC) de 
Sant Adrià de Besòs torna 
a reclamar la dignificació 
de l’espai memorial del 
Camp de la Bota, on van 
morir afusellades més de 
1.700 persones durant la 
repressió franquista. Ho 
van fer recentment en un 
acte a l’espai que ocupa 
la placa de Memorial De-
mocràtic que recorda els 
fests i que “continua en 
un estat deplorable just a 
l’altra banda del barri de 
la Mina, a un solar utilit-
zat com a aparcament”. 

Ara, i davant les in-
formacions que parlen de 
la possible construcció 

d’un hotel a la zona, han 
fet públic un comunicat 
de premsa en el que de-
manen que el Memorial 
Democràtic determini 
exactament el punt con-
cret on es van dur a terme 
els afusellaments, i que 
en aquest punt “s’instal·li 
una placa commemorati-
va com s’està fent arreu 
d’Europa a l’estil de les 
llambordes Stolpersteine, 
i si es possible per les 
limitacions de l’espai, es 
construeixi l’espai memo-
rialistic que reclamem”.

Per ERC, la dignifi-
cació del Camp de la 
Bota passa per la creació 
d’un espai de memòria de 
primer ordre, no només 
l’adequació de l’espai ac-
tual. “S’ha de traspassar 

l’àmbit municipal i conver-
tir el Camp de la Bota en 
un lloc de referència a ni-
vell nacional, un espai de 
país”. Per això, plantegen 
un concurs internacional 
d’idees per tal de deter-
minar el projecte final, 
i que en aquest procés 
d’elecció del projecte pu-
guin participar les entitats 
veïnals del barri, especial-
ment l’Arxiu Històric del 
barri de la Mina i el Camp 
de la Bota. 

L’alcalde adrianenc, 
Joan Callau, aclareix que 
l’hotel que possiblement 
es construirà a la zona 
no ho farà sobre el punt 
on es feien els afuse-
llaments, un espai que 
actualment ocupa el Port 
Fòrum (una part està 

a l’aigua i una altra al 
moll), sinó que estarà a 
un costat. “Cal tenir en 
compte que aquesta zona 
està qualificada com a 
hotelera des del 2004”, 
explica Callau. Aclara 

també quina és la idea 
del nou memorial. “Volem 
que el memorial estigui 
en una zona central, que 
es vegi, no en un racó 
com està ara, a la futura 
zona verda del campus 

universitari. Parlarem amb 
la Direcció General de la 
Memòria Històrica per fer 
un concurs internacio-
nal i, a més, al punt on 
s’afusellava hi haurà una 
inscripció a terra”.   

MS

L’alcalde adrianenc, Joan Callau, aclara que l’hotel que es preveu edificar a la zona no serà sobre el punt dels afusellaments.

Redacció

Sant Adrià.-
El projecte Vacan-

ces en Pau consisteix en 
l’estada d’infants proce-
dents dels Campaments 
de Refugiats sahrauís a 
Tindouf (Algèria), durant 
dos mesos de l’estiu, 
acollits en famílies de 
Catalunya. El projecte 
està organitzat per la De-
legació del Front Polisario 
a Catalunya i a Sant Adrià 
de Besòs el coordina Ya-
lah, Solidaris amb el Poble 
Sahrauí, amb el suport 
de l’Ajuntament de Sant 

Adrià de Besòs.
El projecte Vacances 

en Pau té com a finalitat 
donar-los l’oportunitat 
de conèixer la vida fora 
dels Campaments de Re-
fugiats, facilitar el seu 
accés a una alimentació 
equilibrada i a una atenció 
mèdica especialitzada, a 
més de donar a conèixer 
i fer difusió de la situació 
del poble sahrauí avui 
en dia.

Les famílies solidàries 
es fan càrrec durant dos 
mesos de nens i nenes 
sahrauís, amb el suport a 
Sant Adrià de l’Associació 

Yalah, que gestiona el 
viatge, el casal d’estiu 
i qualsevol circumstàn-
cia que pugui produir-
se en aquest període, 
amb la col·laboració de 
l’Ajuntament.

Yalah, Solidaris amb 
el Poble Sahrauí, fa una 
crida a tota la població a 
participar d’aquest Projec-
te Solidari, recordant que 
el Poble Sahrauí també 
són persones refugiades 
en el desert d’Argèlia.

M é s  i n f o r m a c i ó 
a www.yalah.es Tel. 
676.42.43.91 (de 18 a 
21 h).

Nova edició del 
projecte Vacances en 
Pau de Yalah-Solidaris 
amb el el Poble 
Sahrauí 

L’entitat busca persones o famílies que vulguin acollir un infant 
sahrauí aquest estiu.
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Pol Carrión elegit nou 
president d’ERC SAB

Redacció

Badalona.-
Pol Carrión, fins ara 

secretari de política mu-
nicipal d’ERC Sant Adrià, 
ha estat nomenat aquest 
divendres president de la 
Secció Local dels republi-
cans. David Oliver serà la 
persona que ocuparà el 
càrrec de la secretaria de 
Política Municipal a partir 
d’ara.

La nova executiva 
crea la secretaria de nova 
ciutadania que estarà a 

càrrec de Maria Lladó.
L’executiva manté 

la figura de la vicepre-
sidència en Antoni Vé-
lez, finances amb Rubèn 
Arenas i la secretaria 
d’organització i comuni-
cació amb Jordi Borràs. 
La fins ara presidenta Ge-
mma Pla serà la secretària 
d’Imatge.

L’executiva forma-
da per sis homes i cinc 
dones tindrà en Marta 
Giralt la secretària de 
Feminisme i LGTBIQ+. 
Les joventuts d’Esquerra 

estaran representades 
per Cristina Meseguer. 
Mercè Curto ocuparà una 
vocalia.

L’executiva inicia la 
seva singladura amb la 
vista posada a les elec-
cions municipals. Pel nou 
president Pol Carrión, 
“malgrat estiguem en 
una situació complexa a 
nivell Nacional no hem de 
distreure la feina a la ciu-
tat. Esquerra és un partit 
municipalista i seguirem 
treballant com ara per fer 
una Sant Adrià millor.”

ERC SAB

La nova executiva d’Esquerra Republicana a Sant Adrià manté la 
majoria dels càrrecs existents i incorpora noves cares i eixos.

Redacció

Sant Adrià.-
Durant l’any passat 

el Servei d’Empresa i 
Emprenedoria va atendre 
88 persones (49% dones 
i 51% homes) que volien 
encetar una idea de nego-
ci i cercaven assessora-
ment. Per edats, la franja 
que va dels 31 a 50 anys 
sumava el 71%.

Amb el suport del 
Servei d’Empresa i Empre-

nedoria s’han constituït 
23 empreses. El 87% va 
escollir la fórmula jurídica 
d’empresaris individuals 
(autònoms), el 8% de so-
cietat limitada i el 5% de 
societat civil privada.

S’ha contactat amb 
198 empreses per dife-
rents qüestions: consul-
tes i /o dubtes relacionats 
amb l’activitat econòmica 
o amb altres àrees de 
l’Ajuntament, pràctiques 
en empreses, etc.

El Servei d’Empresa i 
Emprenedoria ofereix un 
tracte personalitzat i un 
acompanyament perma-
nent. Per demanar cita 
podeu trucar al 93 462 28 
74, podeu enviar un correu 
a empresa@sant-adria.net, 
empresaiemprenedoria@
sant-adria.neto aodl1@
sant-adria.net, i també 
consultar les xarxes so-
cials: Twitter @promoeco-
nomSAB i Facebook @
promocioeconomicasab.

88 persones ateses 
al Servei d’Empresa i 
Emprenedoria el 2017

Campanya per 
promoure el reciclatge 
de vidre entre els 
establiments hostalers 
de Sant Adrià

Redacció

Sant Adrià.-
Ecovidrio, l’entitat 

sense ànim de lucre en-
carregada de la gestió 
del reciclatge dels resi-
dus d’envasos de vidre 
a Espanya i l’Ajuntament 
de Sant Adrià de Besòs 
posen en marxa una cam-
panya per impulsar el 
reciclatge de vidre en 
el sector hostaler de la 
ciutat.

La inic iat iva, co-
mença la setmana vi-
nent amb la realització 
d’entrevistes als esta-
bliments d’hostaleria de 
Sant Adrià de Besòs per 
conèixer de primera mà 
els seus hàbits i neces-
sitats a l’hora de separar 
els residus que generen. 
L’objectiu és poder ade-
quar els recursos exis-
tents per tal de donar un 
millor servei, per això, 
aquells establiments que 
ho sol•licitin rebran gra-
tuïtament un cubell de 
reciclatge per als envasos 
de vidre. A més, els infor-
madors de la campanya 
explicaran com separar 

correctament el vidre, és 
a dir, què va i què no hi va 
al contenidor verd.

Per facilitar el reci-
clatge de vidre al ca-
nal Horeca (Hoteleria, 
Restauració i Càtering), 
s’instal·laran contenidors 
VACRI, dotats amb una 
boca més ampla i un sis-
tema d’elevació hidràulic, 
que permeten el reciclat-
ge de grans quantitats de 
vidre com les generades 
pels hostalers. També es 
lliuraran bujols adaptats 
per facilitar el transport 
dels residus de vidre als 
contenidors.

La  co l · l abo rac i ó 
d’Ecovidrio i l’Ajuntament 
de Sant Adrià de Besòs té 
com a principal objectiu 
aconseguir un increment 
de la taxa de reciclatge 
de vidre a la localitat. Per 
això és clau abordar el 
sector de l’hostaleria i la 
restauració, un dels eixos 
sobre els quals treballa 
intensament Ecovidrio, 
ja que en aquest sector 
s’hi consumeixen prop 
del 50% dels envasos de 
vidre d’un sol ús que es 
produeixen a tot l’Estat.

A finals de 2017 es 
va posar en marxa el nou 
contracte dels serveis de 
neteja viària i de recollida 
de residus sòlids urbans, 
que inclou entre d’altres 
accions la instal.lació de 
743 contenidors a tota la 
ciutat. Amb aquest des-
plegament s’ampliaran 
els punts de recollida i 
s’incrementaran en un 
30% els contenidors de 
selectiva per assolir una 
cobertura total de totes 
les fraccions de residus. 
Per una banda permetrà 
augmentar la comodi-
tat de la ciutadania per 
l’altre disminuir els des-
bordaments dels con-
tenidors. Paral.lelament 
s’intensificarà la neteja 
dels nous contenidors er 
garantir-ne un bon man-
teniment.

Es duran a terme enquestes a tots els establiments per conèixer els hàbits 
de reciclatge de vidre i oferir-los cubells adequats a les seves necessitats.

COMUNICACIÓ BDN
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ICV SAB contrari al 
tancament de la Llar 
d’Infants Pública el 
Vuit de Via Trajana

Redacció

Sant Adrià.-
Davant l’amenaça de 

la Generalitat, que és la 
responsable de la ges-
tió, de tancar de la Llar 
d’Infant el Vuit de Via Tra-
jana de manera sobtada i 
per motius injustificats, 
Iniciativa per Catalunya 
Verds de Sant Adrià vol 
expressar la seva ferma 
oposició, no només al 
tancament sinó a no ofe-
rir de ja de cara al curs 
vinent 18/19 les places 
habituals per a infants de 
0-1 i 1-2 i així de cara a 
19/20 tancar-la.

E l  c o o r d i n a d o r 
d’iniciativa Sant Adrià 
José Luis Muñoz, que 
coincideix que va ser la 
Llar d’Infants on va por-
tar al seu fill gran, vol 
recordar que “l’educació 
0-3 és un dret que hem 
de defensar i exigir i en-
cara més en un barri de 
les característiques de 
Via Trajana amb neces-
sitats molt profundes on 
ja sabem que si abando-
nem la primera infància, 
les conseqüències seran 
nefastes per a les futu-
res generacions”.

ICV lamenta a més 
que els veïns i veïnes 

del barri no hagin es-
tat informats del tan-
cament ni tinguts en 
compte en la pressa de 
la decisió.

Des d’ICV es vol re-
cordar que la Generalitat 
ja fa molts anys que va 
deixar de contribuir al 
finançament de l’Escola 
Bressol municipal, una 
circumstància per la 
qual recentment un tri-
bunal ha condemnat 
i ha recordat la seva 
obligació. A aquesta 
retallada ara s’afegeix 
el tancament de l’única 
Llar d’Infants del barri 
de Via Trajana.

Badalona s’omple d’activitats culturals per commemorar l’Any Fabra amb motiu del 150è aniversari 
del naixement de Pompeu Fabra i dels 100 anys de la publicació de la Gramàtica catalana. El 
programa d’activitats recull una àmplia oferta d’actes com ara rutes guiades, conferències, 
exposicions, caminades lingüístiques i espectacles teatrals organitzades per l’Ajuntament de 
Badalona i diverses entitats culturals com el Centre de Normalització Lingüística de Badalona 
i Sant Adrià; l’Espai Betúlia, Centre de la paraula i les lletres; el Museu de Badalona; Òmnium 
Cultural i la Xarxa Municipal de Biblioteques de Badalona.
Durant l’Any Fabra es faran dues conferències sobre el Mestre, una a l’Espai Betúlia, dimarts 29 de 
maig, a les 19 hores: “Pompeu Fabra, lingüista”, a càrrec de la catedràtica emèrita de filologia de 
la Universitat de Barcelona, Coloma Lleal. L’altre, titulada “Converses filològiques al tramvia” es 
podrà escoltar al Museu de Badalona, el dia 4 d’octubre. La xerrada anirà a càrrec de la periodista 
i escriptora Sílvia Soler.
El dijous 21 de juny es farà al Teatre Principal l’acte de lliurament dels Premis Literaris Ciutat de 
Badalona on també es recordarà la figura de Pompeu Fabra amb l’espectacle El senyor del tramvia 
de Badalona, amb guió de l’escriptora Sílvia Soler.

COMUNICACIÓ BDN
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L’AMB posa en marxa 
al Barcelonès Nord les 
dues primeres línies 
“AMB Metrobús”

Redacció

Badalona.-
L’Àrea Metropolitana 

de Barcelona (AMB) ha po-
sat en marxa el 5 d’abril al 
Barcelonès Nord les dues 
primeres línies del nou 
servei “AMB Metrobús”, 
la M27 i la M28, que for-
men part de la nova xar-
xa d’autobús metropolità 
d’altes prestacions. 

La primera, la línia 
M27, connecta el barri de 
Les Oliveres i el Singuer-
lín de Santa Coloma de 
Gramenet amb Badalona. 
Concretament, amb la 
parada de metro Pompeu 
Fabra i el centre de Bada-
lona. La segona línia, la 
M28, connecta Can Ruti 
de Badalona amb l’Estació 
de Rodalies Sant Andreu 
Comtal de Barcelona.

Aquestes noves línies 
del servei AMB Metrobús 
substitueixen les antigues 
línies B17 i B27 i perme-
tran connexions més ràpi-
des entre Badalona i Santa 
Coloma de Gramenet, amb 
una alta freqüència de pas, 
de màxim 10 minuts.

A banda de les dife-

rents parades de metro del 
recorregut, aquestes dues 
línies també connecten 
amb la nova xarxa de bus 
de Barcelona. Concreta-
ment, amb les línies H4 
(Zona Universitària- Bon 
Pastor) i H8 (Camp Nou- La 
Maquinista). Així, es facili-
ta també la intermodalitat 
entre diferents serveis de 
Bus Metropolità.

Aquestes dues noves 
línies comptaran amb 21 
autobusos per al servei, 
dels quals en un futur 
els de la línia M28 seran 
articulats, i es preveu 
que tinguin una deman-
da anual de 4,2 milions 
viatgers l’any a l’inici i 
podrà arribar fins als 6 
milions de viatgers anuals 
quan estiguin totalment 
consolidades.

Les noves línies M27 
i M28 formen part de 
la nova xarxa de bus 
metropolità d’altes pres-
tacions, que es reforça 
amb dos nous serveis 
d’autobusos: el servei de 
bus metropolità Exprés 
(AMB Exprés), format per 
9 línies, amb recorreguts 
més directes i amb po-

ques parades, i el servei 
AMB Metrobús, format 
per 14 línies, amb més 
freqüència. L’objectiu 
és millorar l’oferta de 
transport públic i donen 
resposta als corredors 
de mobilitat amb més 
demanda mitjançant ex-
pedicions més directes i 
més freqüents.

Aquesta nova aposta 
de l’AMB, que suposa un 
salt quantitatiu i qualitatiu 
per al bus metropolità, su-
posa una nova alternativa 
i un nou increment de ser-
veis per facilitar a la ciu-
tadania el canvi d’hàbits, 
i apostar per una mobilitat 
més sostenible i menys 
contaminant. La millora 
del transport públic me-
tropolità és imprescindible 
per reduir la contaminació 
atmosfèrica i millorar la 
qualitat de l’aire.

La M27 i la M28 substitueixen les antigues línies B17 i B27 i 
permetran connexions més ràpides entre Badalona i Santa Coloma.

COMUNICACIÓ BDN

L’alcaldessa de 
Badalona anuncia 
que es sotmetrà a una 
qüestió de confiança 
vinculada a l’aprovació 
del pressupost 
municipal de 2018

Redacció

Badalona.-
L’alcaldessa de Ba-

dalona, Dolors Sabater, 
ha anunciat en roda de 
premsa que pròxima-
ment es sotmetrà a una 
qüestió de confiança vin-
culada a l’aprovació dels 
pressupost municipal. 
L’alcaldessa ha activat 
aquest instrument per 
desbloquejar i superar el 
rebuig als pressupostos 
d’enguany del passat Ple 
del 24 d’abril.

El Ple de l’Ajuntament 
de Badalona va refusar 
l’aprovació del pressupost 
municipal per a l’any 2018 
amb els 14 vots contraris 
dels grups municipals de 

Partit Popular, Partit dels 
Socialistes de Catalunya 
i Ciutadans, davant dels 
13 vots a favor dels grups 
municipals del Govern, 
Guanyem Badalona en 
Comú, ERC i ICV-EUiA, 
més els suports del Partit 
Demòcrata i Units per 
Avançar i la regidora no 
adscrita Conxita Botey.

Dolos Sabater ha 
manifestat que “com a 
alcaldessa i com a per-
sona que vaig assumir el 
compromís d’estar al ser-
vei del bé comú, no puc 
acceptar que es castigui 
la població de Badalona, 
que se la privi d’un pres-
supost que permetrà una 
millor gestió i uns millors 
serveis i, per tant, estic 
disposada a lluitar fins 
al final per aconseguir la 
seva aprovació”.

L’alcaldessa ha afegit 
que “vull continuar con-
fiant en el PSC perquè és 
un partit històric en aques-
ta ciutat i la seva aportació 
a la governabilitat és im-
portant i necessària. Con-
fiem que posarà Badalona 

per davant de l’estratègia 
electoral”. Dolors Sabater 
creu que estem davant 
una nova oportunitat “per 
dir sí a un pressupost que 
fa possible una feina fruit 
del treball conjunt amb els 
socialistes aquests darrers 
tres anys, vull continuar 
confiant en el PSC com he 
fet fins ara”.

L’alcaldessa ha des-
tacat que el pressupost 
2018 incorpora aspectes 
vitals per al funcionament 
ordinari de la ciutat, con-
té un augment de 6,7M 
euros, un increment de 
la plantilla municipal, del 
contracte de verd urbà, del 
manteniment de paviments 
i l’enllumenat, de les mi-
llores i conservació de les 
instal·lacions esportives. 
També preveu l’ampliació 
del servei de menjador i 
la tarifació social de les 
escoles bressol, la implan-
tació de l’administració 
electrònica a l’Ajuntament 
i l’eliminació de la llista 
d’espera del servei de ne-
teja per a persones amb 
dependència. Així mateix, 

fruit de la negociació del 
Govern, s’han incorporat 
al pressupost la millora del 
manteniment del pont del 
Petroli i del passeig Marí-
tim, l’augment d’efectius 
de la Guàrdia Urbana i 
l’ampliació de l’IBI social, 
entre altres millores per al 
conjunt de la ciutadania de 
Badalona.

COMUNICACIÓ BDN
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Badalona potencia la 
tercera edició d’Inicia’t 
amb l’itinerari formatiu 
d’una trentena de 
perfils professionals

Redacció

Badalona.-
Inicia’t, La Fira de la 

Nàutica i els seus oficis 
celebra del dijous 24 al 
diumenge 27 de maig la 
seva tercera edició en el 
Port de Badalona, una fira 
que, després de les seves 
dues primeres edicions i 
dels centenars de joves 
que l’han visitada, posarà 
especial èmfasi en poten-
ciar l’oferta informativa 
sobre una trentena d’oficis 
relacionats amb el mar i la 
nàutica esportiva.

Com a referent en el 
seu gènere, aquesta ter-
cera edició aprofundirà en 
el seu aspecte diferencial 
que no és altre que oferir 
una informació actual, 
completa i exhaustiva 
sobre les possibilitats 
formatives per esdevenir 
un professional qualificat 
en el sector de la nàutica. 
Des d’un doble objectiu: 
apropar als demandants 
interessats en la formació 
tècnica en nàutica amb 
les empreses que bus-
quen professionals.

L’esdeveniment està 

organitzat per Marina de 
Badalona, societat que 
gestiona el Port de Ba-
dalona, amb el suport de 
l’Ajuntament de Badalona i 
la col·laboració de múltiples 
agents, com les empreses 
i professionals associats a 
l’Associació d’Indústries, 
Comerç i Serveis Nàutics 
(ADIN), el Clúster Nàutic, 
la Facultat de Nàutica de 
Barcelona (UPC) i altres 
entitats docents.

Seguint les l ínies 
mestres traçades de les 
dues primeres edicions, 
Inicia’t, La Fira de la 
Nàutica i els seus oficis 
s’estructurarà en dos 
trams diferenciats: es 
dedicaran els dos primers 
dies (dijous 24 i divendres 
25 de maig) als alumnes 
dels centres de secun-
dària mentre que el cap 
de setmana (dissabte 26 
i diumenge 27 de maig) 
s’obre aquesta orientació 
a un públic familiar que 
podrà gaudir practicant 
esports nàutics i activi-
tats lúdiques relacionades 
amb el mar i que podrà 
connectar amb el mar a 
Badalona amb un ventall 

de propostes iniciàtiques: 
el primer títol, les pri-
meres vacances en un 
veler, el primer caiac, la 
primera taula de paddle, la 
primera embarcació, etc. 
Aquest “open house” que 
proposa Marina Badalona 
es desplegarà per tota 
l’esplanada disponible i 
en connexió directa amb 
la ciutat de Badalona que, 
just en aquests dies, es-
tarà amb les seves cone-
gudes Festes de Maig.

El cap de setmana la 
fira ofereix un ampli ventall 
de pràctiques nàutiques per 
tal que el públic en general 
les pugui provar: caiacs, 
paddle surf, catamarans, 
patins, rem, dragon boat, 
vela lleugera, pesca es-
portiva, etc, activitats que 
després podran continuar 
practicant als clubs de la 
ciutat. En l’aspecte lúdic, 
l’organització vol dina-
mitzar el certamen, espe-
cialment durant el cap de 
setmana, amb un mercat 
de temporada i nàutic, 
actuacions de petit format 
i una oferta gastronòmica 
per oferir una atmosfera 
festiva i d’oci.

Es durà a terme al Port de la ciutat del 24 al 27 de maig.

PORT BADALONA

Càritas alerta que la 
pobresa s’acarnissa en 
les famílies amb fills 
menors

Redacció

Sant Adrià.-
Amb motiu del 15 

d’abril, dia del nen, Càri-
tas Diocesana de Barcelo-
na alerta que les famílies 
amb fills menors tenen un 
risc més elevat de caure 
en la pobresa i l’exclusió. 
A Catalunya, la taxa ARO-
PE de pobresa i exclusió 
se situa en el 25% per a 
aquest col·lectiu, mentre 
que per a les famílies sen-
se fills és del 20%.

L’elevat nombre de 
persones que encara es 
troben en risc d’exclusió 
social és preocupant, i 
encara ho és més que la 
pobresa es transmeti de 
pares a fills. L’informe La 
transmisión intergenera-
cional de la pobreza de 
la Fundación Foessa fa 
referència a les dificultats 
que tenen les persones 
que han viscut una situa-
ció de pobresa durant la 
seva infància per millorar 
l’estatus socioeconòmic. 
Alhora, constata que 
l’ascensor social que hau-
ria de permetre millorar el 
nivell socioeconòmic no 
funciona per a les classes 
socials més baixes. Les 
deficiències estructurals 

del nostre model social i 
econòmic provoquen que 
les persones més vulnera-
bles visquin una situació 
precària, i que molt pro-
bablement les següents 
generacions segueixin la 
mateixa tendència.

El sistema educatiu, 
el mercat de treball i la 
distribució de la renda 
són els factors que millor 
expliquen la transmissió 
intergeneracional de la 
pobresa. L’actual sistema 
educatiu no reverteix les 
desigualtats existents en 
les famílies, ja que 8 de 
cada 10 persones amb 
pares que no han assolit 
l’educació primària no 
finalitzen els estudis se-
cundaris. 

El mercat de treball 
tampoc és una eina efec-
tiva per trencar aques-
ta tendència, ja que les 
persones amb pares que 
han patit períodes d’atur 
de llarga durada multipli-
quen per dos el seu risc 
de pobresa. En relació a 
la distribució de la ren-
da, la pobresa viscuda 
al principi de la vida pot 
condicionar les dificultats 
econòmiques del present. 
8 de cada 10 persones 
que van viure greus di-

ficultats econòmiques 
durant la seva infància 
i adolescència les re-
viuen en l’actualitat com 
a adults.

Per frenar aquesta 
transmissió intergeneracio-
nal de la pobresa, Càritas 
Diocesana de Barcelona 
destina més d’un milió i 
mig d’euros per recolzar 
les famílies amb fills en 
ajuts econòmics directes. 
El 43,6% de les llars ate-
ses per Càritas Diocesana 
de Barcelona són famílies 
amb menors, i gairebé 
6.000 infants d’aquestes 
famílies es beneficien dels 
projectes de Càritas parti-
cipant en centres oberts, 
casals, activitats extraes-
colars, reforços educatius, 
entre d’altres.

Amb la finalitat de 
lluitar contra la transmis-
sió intergeneracional de 
la pobresa, Càritas Dio-
cesana de Barcelona va 
iniciar l’any 2012 el pro-
jecte PAIDÓS, un projecte 
d’atenció integral a la 
família que té per objectiu 
pal·liar els efectes de la 
pobresa infantil i prevenir 
els factors de cronificació 
a través d’un treball in-
tensiu, integral i integrat 
amb les famílies.

El seu programa PAIDÓS per pal·liar la pobresa infantil actua també a 
Sant Adrià.
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El Camí de Sant Jaume 
tindrà la primera ruta 
mediterrània de la 
Península i passarà 
per Sant Adrià

Redacció

Sant Adrià.-
El Camí de Sant Jau-

me tindrà la primera ruta 
mediterrània de la Penín-
sula. Aquesta ruta, que 
ressegueix l’antiga Via 
Augusta, unirà Girona 
amb Barcelona, passant 
per la costa i travessant 
Sant Adrià i es denomi-
narà Via Marina del Camí 
de Sant Jaume.

La posada en marxa 
d’aquesta singular via, 
que es convertirà en la 
primera ruta mediterrània 
peninsular que passa per la 
costa, és una iniciativa que 
ha estat impulsada des del 
Consorci de Promoció Tu-
rística Costa del Maresme 
amb la implicació del Go-
vern de la Generalitat, de 
la Diputació de Barcelona 
i de 30 ajuntaments de la 
comarca del Gironès, de 
La Selva, el Maresme i el 
Barcelonès.

El ramal de la Via 
Agusta que passa per la 
costa, anomenada tam-
bé Via Marina de la Via 
Augusta uneix les ciutats 
de Girona i Barcelona tra-
vessant la Costa Brava, 
la costa del Maresme i 
el Barcelonès. Aquest 
nou tram, que deriva de 
l’actual existent que va 

de la frontera amb França 
a Montserrat, surt de Gi-
rona, passant per Fornells 
de la Selva i Riudellots de 
la Selva i arriba a Caldes 
de Malavella on es bifur-
ca entre la Via Augusta 
actual i la Via Marina; 
de Caldes de Malavella, 
passa per Vidreres, Lloret 
de Mar i Blanes a la co-
marca de La Selva, entra 
al Maresme per Malgrat, 
passant per Santa Susan-

na, Pineda de Mar, Calella, 
Sant Pol de Mar, Canet de 
Mar, Arenys de Mar, Cal-
des d’Estrac, Sant Vicenç 
de Montalt, Sant Andreu 
de Llavaneres, Mataró, 
Cabrera de Mar, Vilassar 
de Mar, Premià de Mar, El 
Masnou i Montgat, on en-
llaça amb Badalona i Sant 
Adrià de Besòs fins arribar 
a Barcelona, a l’església 
de Sant Jaume del carrer 
Ferran.

Badalona celebra les 
Festes de Maig amb 
un programa carregat 
d’oci compartit i cultura 
popular i amb un fort 
protagonisme femení

Redacció

Badalona.-
Un any més arriben 

a Badalona les Festes de 
Maig, que converteixen 
els carrers de Badalona en 
un immens escenari ple 
d’actes festius tradicio-
nals, musicals, teatrals, 
culturals i esportius. Entre 
les activitats incloses al 
programa de festes que 
ha presentat l’alcaldessa 
Dolors Sabater aquesta 
tarda al vestíbul del tea-

tre Principal, destaquen, 
entre altres, la tradicional 
Cremada del Dimoni, la 
consolidació del Montiga-
là Arts Festival i la projec-
ció a la façana de la Casa 
de la Vila durant la nit 
del pregó d’una projec-
ció amb els Forjadors de 
la Festa com a temàtica 
central. Les imatges que 
es projectaran han estat 
dissenyades per alumnes 
de diferents centres edu-
catius de la ciutat.

Tot i  que durant 

aquestes setmanes ja es 
viu un ambient festiu als 
carrers de Badalona amb 
les activitats d’Encén 
la Metxa, la festa de la 
cultura popular Sigues 
la Festa!, o la tradicio-
nal Plantada del Dimoni, 
l’inici oficial de les Festes 
de Maig el marcarà el 
pregó que tindrà lloc el 
divendres 4 de maig, a 
les 19 hores, a la plaça 
de la Vila. Aquest any, 
l’encarregada de llegir el 
pregó serà l’arqueòloga 

Pepita Padrós i Martí (Ba-
dalona, 1952), que ha 
estat al capdavant del De-
partament d’Arqueologia 
del Museu de Badalona 
durant les últimes dèca-
des. Després del pregó, 
a la plaça de la Vila, hi 
actuarà Filomenes, tres 
dones que toquen el con-
trabaix i l’acordió, canten 
i ballen claqué i que prota-
gonitzaran un espectacle 
clarament femení.

El vespre del 10 de 
maig, vigília de Sant 

Anastasi, copatró de Ba-
dalona, viurem l’acte més 
representatiu i tradicional 
de les Festes de Maig, la 
Cremada del Dimoni. La 
Nit de Sant Anastasi és 
formada per un conjunt 
d’actes consecutius que 
precedeixen la Cremada 
del Dimoni: el Ball a Plaça, 
el Seguici de la Ciutat, la 
Tanda de Lluïment, l’Acte 
Sacramental, el Ball de 
l’Àliga, el Piromusical i la 
Cremada.

Després de la crema-
da, les actuacions musi-
cals s’estendran fins ben 
entrada la nit. A partir de 
les 23.15 a la plaça de la 
Plana tindrà lloc el tradi-
cional Ball del Micaco de 
la Nit de Sant Anastasi.

COMUNICACIÓ BDN

Com a novetat, la nit del pregó es podrà veure, a la façana de la Casa de 
la Vila, una projecció sobre els Forjadors de la Festa.

Concurs en línia de 
relats col·lectius

Redacció

Sant Adrià.-
TRAM i l’ATM convo-

quen   la cinquena edició 
de La TRAMa, el con-
curs en línia de relats 
col·lectius en llengua 
catalana. Els usuaris del 
tramvia de Barcelona s’hi 
poden inscriure i esdeve-

nir autors d’una narració 
col·lectiva que iniciaran 
i dinamitzaran els es-
criptors i escriptores de 
renom: Pau Joan Hernàn-
dez, Gemma Lienas, Lolita 
Bosch, Yannick Garcia i 
Najat El Hachmi.

L’organització del con-
curs de La TRAMa busca 
150 persones lletraferides 

entre els usuaris del tra-
mvia majors de 18 anys 
que vulguin participar en 
l’elaboració d’una història 
col·lectiva per escrit. El 
desenvolupament del con-
curs es realitzarà del 4 al 30 
de maig. Per participar-hi, 
només cal escollir un dels 
relats i estar disponible per 
col·laborar-hi en línia.
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Una temporada de 
ensueño

Redacción

Sant Adrià.-
El Snatt’s Femení 

Sant Adrià ha consegui-
do concluir la temporada 
con un más que merito-
rio octavo puesto en la 
clasificación de la Liga 

Día, la primera división 
del baloncesto femenino. 
Con un balance de 12 vic-
torias y 14 derrotas, se ha 
quedado a dos triunfos de 
poder entrar en la lucha 
por el título. Lástima que 
sea el año próximo y no 
este en el que se ampliará 

el número de equipos par-
ticipantes en el play-off 
de seis a ocho. 

Aún así, el haber con-
seguido el objetivo de la 
permanencia, el soñar 
con el playoff, y la pre-
sencia en la Copa de la 
Reina son de diez. 

SNATT’S SANT ADRIÀ

La lluvia de colores 
vence en Badalona con 
la Holi Life

JP

Redacció

Badalona.-
La carrera de colores 

Holi Life celebró este do-
mingo 8 de abril en Ba-
dalona una nueva edición 
del evento lúdico-deportivo 
más grande de Europa. 
La amenaza de lluvia no 
desmereció la prueba y 
fueron muchos los que se 
animaron corriendo, cami-
nando o bailando por el re-
corrido de cinco kilómetros 
preparado para la ocasión. 
A las 11 de la mañana se 
dio el polvazo de salida 
en Las Guixeras, tras un 
calentamiento marcado 
por la música y los polvos 
de colores, elaborados con 
harina de maíz y coloran-
tes naturales.

Los cinco kilómetros 
de recorrido estaban sal-
picados cada 1.000 me-
tros por las Holi Blitz, 
las estaciones de pintura 
desde las que se llenaba 
de polvo Holi a los alegres 
corredores, ocasión que 
aprovechaban muchos 
para hacer la croqueta 
rodando por el suelo e 
inmortalizar el colorido 
momento.

La llegada a meta 
marcó la parte más re-
frescante del trazado, el 
avituallamiento líquido, 
donde les esperaba el 
sampling de Coca-Cola, 
patrocinador principal de 
la Holi Life, acompañado 
de imágenes y música 
para disfrutar de un mo-
mento único. Lo cierto es 

que entre los participan-
tes se sentía el sabor.

La actividad posterior 
al recorrido estuvo presi-
dida por la vistosidad de 
los sucesivos Holi Boom, 
lanzamientos colectivos 
de polvos de colores en el 
que participan todos los 
asistentes. El Holi Boom 
sumió a los participantes 
dentro de una nube de 
alegría y colorido.

A la llamada de la Holi 
Life acudieron familias, 
grupos de amigos, mu-
chos jóvenes o incluso 
quien vino acompañado 
de su mascota. Multitud 
de corredores acudieron 
disfrazados a esta pecu-
liar cita, apreciada por su 
simbiosis de deporte y 
diversión.

JP

Ja estan obertes les 
inscripcions online per 
la tercera Cura popular 
de Sant Adrià per l’ELA

Redacción

Sant Adrià.-
El Club Atletisme La 

Sansi i l’Ajuntament de 
la ciutat organitzaran el 
10 de juny la III Cursa 
popular de Sant Adrià 
per l’ELA . La cursa té 
una finalitat solidària 
i part de la recaptació 
de la inscripció anirà 
destinada a la recerca 
de l’Esclerosi Lateral 
Amiotròfica (ELA) i a la 
Fundació Miquel Valls.

El punt de sortida serà 
la plaça de la Vila, just da-
vant de l’Ajuntament. Hi 
haurà una cursa popular 
de 5 km i una altra de 10, 
que sortiran a les 9.30 h, 
i una caminada de 3 km, 
que s’iniciarà a les 11 h, 
per tal que tothom hi pu-

gui participar. En el marc 
de l’esdeveniment es fa-
ran diferents accions per 
recaptar el màxim possi-
ble. En les dues primeres 
edicions es van lliurar 
més de 8.000 euros de 
forma benèfica a l’ELA.

Tant la cursa de 5 
km com la de 10 km són 
totalment planes i pun-
tuaran per a la lliga Cham-
pionchip i el calendari La 
Sansi 2018. Tot i que serà 
una cursa popular, els 
participants rebran una 
samarreta tècnica, un es-
tudi plantar gratuït i una 
bossa d’obsequis dels 
patrocinadors principals. 
També tindran avantatges 
com el seu nom al dorsal, 
el cronometratge fet amb 
Championchip, calaixos 
de sortida segons la mar-

ca, avituallament al km 
4 i al km 8 i un líquid i 
un pica-pica a la meta; 
entrenaments progra-
mats, vídeos de sortida 
i arribada de Corriendo-
voy, guarda-roba, vesti-
dors i dutxes, pàrquing 
gratuït, oferta hotelera, 
més de 2.000 fotografies 
gratuïtes, assegurances, 
assistència sanitària i di-
verses sorpreses i serveis 
seran altres del avantat-
ges de què podran gaudir 
els participants i que els 
permetran passar un bon 
cap de setmana.

En acabar, es realit-
zarà un sorteig entre tots 
els participants, sorteig 
al qual participaran au-
tomàticament amb el 
seu número de dorsal de 
la cursa.
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Farmàcies de torn - MAIG 2018

Telèfons 
d’interès 

SANT ADRIÀ
-Ajuntament- 93.381.20.04
-Policia Local- 93.381.55.55
-Protecció Civil- 93.462.27.00 / 
93.462.22.11
-Comissaria de la Policia Nacional- 
93.381.50.11
-Mossos d’Esquadra- 088 (per a les tres 
ciutats)
-Creu Roja- 93.381.00.80
-Correus- 93.381.21.31
-CAP local- 93.462.26.61
-Taxis- 93.392.22.22

SANTA COLOMA
-Ajuntament- 93.462.40.40
-Policia Local- 93.386.00.50
-Comissaria de la Policia Nacional- 
93.466.38.45
-Creu Roja- 93.386.20.24 / 93.446.21.87
-Correus- 93.386.69.99
-Bombers- 93.391.82.82
-Bombers.Urg.- 93.391.80.80 
-Hospital Esperit Sant- 93.386.02.02 
 (Urgències- 93.386.30.00)
-Ambulàncies- 93.468.20.00   
-Companyia de l’Aigua- 93.386.59.99
-Taxis- 93.391.22.22

BADALONA
-Ajuntament- 93.483.26.00
-Policia Local-  93.483.29.01
-Comissaria de la Policia Nacional- 93.387.04.47
-Protecció Civil -93.483.28.86
-Bombers- 93.388.00.80
-Correus- 93.384.34.52 / 93.399.62.12
-Hospital Municipal - 93.464.83.00
-Hospital Can Ruti-93.465.12.00
-Ambulàncies- 93.384.56.12
-Estació Renfe- 93.389.30.75
-Taxis- 93.225.00.00/     
-Gas Badalona S.A. 93.389.03.66 / 93.389.07.16

COMARCA
-Catalana  Gas -900.30.31.32
-Averies Gas - 900.39.40.41
-FECSA- 900.31.31.31
-Aigues de Barcelona
 900.35.53.55
-Enher Elec.- 900.333.330
-Tugsal- 93.395.31.11
-Grup de Famílies de Jugadors 
compulsius (GAM-ANON)- 
645.343.336
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Dimarts 1
Avda. Platja, 82

Dimecres 2
Andreu Vidal, 2

Dijous 3
Fernández Márquez, 73-75

Divendres 4
Via Trajana, 20 local 6

Dissabte 5
Av. Catalunya, 50

Diumenge 6
García Lorca, 1

Dilluns 7
Mar, 18

Dimarts 8
Pi i Gibert, 66
 Dimecres 9

Gran Via CC, 26
Dijous 10

Avda. Catalunya, 92-94
Divendres 11

Avda. Platja, 82
Dissabte 12 

Andreu Vidal, 2
Diumenge 13

Fernández Márquez, 73-75
Dilluns 14

Via Trajana, 20 local 6
Dimarts 15

Av. Catalunya, 50
Dimecres 16

García Lorca, 1
Dijous 17
Mar, 18

Divendres 18
Pi i Gibert, 66
 Dissabte 19

Gran Via CC, 26
Diumenge 20

Avda. Catalunya, 92-94
Dilluns 21

Avda. Platja, 82

 Dimarts 22
Andreu Vidal, 2
Dimecres 23

Fernández Márquez, 73-75
Dijous 24

Via Trajana, 20 local 6
Divendres 25 

Av. Catalunya, 50
Dissabte 26

García Lorca, 1
Diumenge 27

Mar, 18
Dilluns 28 

Pi i Gibert, 66
Dimarts 29

Gran Via CC, 26
Dimecres 30

Avda. Catalunya, 92-94
Dijous 31

Avda. Platja, 82

Sant Adrià Consulting

Tel.  93 462 70 16 - 93 462 01 36
Fax 93 381 54 50

Av. Catalunya, 77  
08930-Sant Adrià de Besòs Barcelona-España

FISCAL CONTABLE LABORAL 
JURÍDICO SEGUROS
GESTIONES INMOBILIARIAS

 EXTRANJERÍA

w w w . s a n t a d r i a c o n s u l t i n g . c o m

BALANÇA (24 setembre-23 octubre)
Cal prendre’s les coses amb calma perquè realment et 
surtin bé les coses. Si t’apures a l’excés corres el risc 
d’haver de realitzar-les dues vegades. 

ESCORPÍ (24 octubre-22 novembre)
Creus que ho tens tot sota control, però al moment menys 
pensat pot ser que sorgeixi alguna cosa que trastoqui per 
complet els teus plans. Et portaràs una gran decepció.

SAGITARI (22 novembre-21 decembre)
No pots passar-te tots els dies queixant-te per la teva 
mala sort. Fes alguna cosa per canviar la situació si no 
vols veure com et quedes sol. 

CAPRICORN (22 desembre-20 gener)
Serà un mes que aprofitaràs al màxim. Et posaràs a 
realitzar una sèrie d’activitats que tenies pendents i que 
portaves molt de temps desitjant. 

AQUARI (21 gener-19 febrer)
Perdràs molts contactes al llarg d’aquest mes, però 
sempre et quedarà el suport de la gent que tant et vol i 
que no et donarà l’esquena a cap moment. 
 
PEIXOS (20 febrer-20 maig)
Serà un mes molt bo per a tu, on aconseguiràs tot el que 
et proposis. Trauràs a relluir tot el teu talent. Tindràs 
molts compromisos socials durant els primers dies.

ARIES  (21 març-20 abril)
Serà un mes bastant complicat per a tu. Cap dels teus 
propòsits aconseguiran tirar endavant amb èxit. Tots els 
teus esforços quedaran sense recompensa. 

TAURE  (21 abril-20 maig)
Aconseguiràs el que t’havies proposat al començament 
d’any, canviar de manera radical una sèrie d’aspectes en 
la teva vida. Començaràs a notar els resultats.    

BESSONS  (21 maig-21 juny)
Prepara’t per a una nova vida. Al principi et costarà 
molt adaptar-te, però és lògic. Enfronta’t als problemes 
amb energia i no et deixis intimidar per res.  

CRANC  (22  juny-23  juliol)
Vius molt bé i creus que serà sempre així, però poden 
arribar moments dolents que t’obliguin a estrènyer-te el 
cinturó. Concedeix-li més importància al que ja tens. 

LLEÓ (23  juliol-23 agost)
Gaudeixes molt amb les festes i esdeveniments 
socials. Estar amb la gent que vols et farà oblidar-te 
dels contratemps. 

V E R G E  ( 2 4  a g o s t - 2  s e t e m b r e ) 
Solament depèn de tu gaudir d’un altre mes espectacular. 
La vida cal gaudir-la al màxim, imposant els teus gustos 
i necessitats sobre la resta de coses.



Salut dental

Orthoapnea y di adiós a los ronquidos

Redacción

Sant Adrià.-

La mayoría de noso-
tros hacemos ruidos al 
dormir. Algunos respira-
mos más o menos fuer-
te, y otros roncamos. 
Las personas que roncan 
en exceso sufren lo que 
se conoce como apnea 
del sueño. En pocas 
palabras, es la falta de 
respiración durante el 
sueño. La doctora Zo-
raida Garnelo, ortodon-
cista y estética facial 
que trata pacientes con 
este problema en la clí-
nica Tot Dental de Sant 
Adrià todos los lunes por 
la tarde, nos lo explica 
más detalladamente. “La 

lengua es un músculo 
que en su parte anterior 
es más fina que en la 
posterior. Si un paciente 
tiene la mandíbula muy 
pequeña, cuando duer-
me la lengua se relaja, 
cae y obstruye la laringe. 
Una vez esa entrada se 
ha obstruido, el pacien-

te tiene que hacer un 
esfuerzo para respirar y 
ronca”.

La apnea del sueño 
puede provocar proble-
mas neurológicos como 
falta de concentración 
y memoria asociados a 
bajos niveles de oxige-
nación durante las horas 
de sueño. Durante el 
día, se sufre de somno-
lencia excesiva, lo que 
afecta a la vida laboral, 
las actividades sociales 
e incluso puede ocasio-
nar accidentes.

Además, existen 
factores de riesgo a 
largo plazo como hiper-
tensión, problemas car-
díacos y muerte súbita.

Hay que tener en 

cuenta que el dormir 
no solo es un periodo 
de reposo de la rutina 
diaria, es un estado ac-
tivo indispensable para 
mantener una buena  sa-
lud física y mental. Sin 
embargo, entre el 5% y 
el 9% de la población 
no consigue un sueño 

reparador. La apnea del 
sueño es, junto con el 
insomnio, uno de los 
trastornos del sueño 
más habituales.

Para solucionar este 
problema existen tra-
tamientos más conser-
vadores, tratamientos 
farmacológicos, trata-
mientos quirúrgicos, tra-
tamientos mecánicos 
como el CPAP y trata-
mientos con prótesis 
intraorales, con un por-
centaje medio de éxito.

Desde hace un tiem-
po, se ha desarrollado un 
nuevo tratamiento que tie-
ne un porcentaje de éxito 
del 90%. La orthoapnea 
consiste en un dispositivo 
de avance mandibular que 
se utiliza para ayudar a 
solucionar el problema de 
los ronquidos. 

Como explica la doc-
tora Garnelo, “al adelan-
tar la mandíbula lo que 
conseguimos es que la 
parte posterior de ésta 
también se desplace ha-
cia abajo y hacia delante, 
haciendo que la entrada 
de la respiración sea más 
amplia y así el paciente 
respira mucha mejor”. 

Una de sus caracte-
rísticas de la orthoap-
nea es su parecido a 
aparatos utilizados con 
niños en la ortodoncia, 
ya que son aparatos de 

quita y pon. El paciente 
lo puede llevar consigo 
a donde vaya y es muy 
fácil adaptarse a él. 

Cuando un paciente 
con apnea del sueño 
llega a Tot Dental, se 
le hace una valoración 
clínica, radiografías y 
un exhaustivo estudio 
individual. El objetivo es 
saber cuántos milíme-
tros se debe adelantar 
la mandíbula. Una vez 
hecho el estudio, se 
envía al laboratorio para 
crear el aparato adap-
tado a las necesidades 
de dicho paciente. En 
unas tres visitas, ya 
puede irse a casa con 
su aparato, con el que 
conseguirá dormir mu-
cho mejor.

Tal y como explica 
la doctora Garnelo “se 
recomienda una revisión 

anual para desinfectar a 
fondo el aparato. Piensa 
que es como un zapato. 
Si lo llevas durante todo 
un año, al final la suela 
se gasta. Aquí pasa lo 
mismo, según la limpie-
za bucal del paciente, o 
si limpia correctamente 
o no el aparato, éste 
sufre más o menos a 
lo largo de un año”. 
Además, se realiza una 
higiene dental. 

También se reco-
mienda que cada tres 
o cuatro años se re-
adapte para conseguir 
que siga siendo eficaz. 
“Los pacientes al usarlo 
aprietan los dientes, y la 
resina de la que está he-
cho puede resentirse”. 

Desde la clínica Tot 
Dental explican que el 
porcentaje de éxito en 
sus pacientes tratados 

con orthoapnea es del 
100%. “Uno de nues-
tros casos destacados 
es el de una pareja con 
más de 25 años casa-
dos. Su mujer nos ex-
plica: “él lleva muchos 
años sufriendo al pa-
decer apnea del sueño, 
estuvo mucho tiempo 
en tratamiento en la 
unidad del sueño del 
Hospital Vall d’Hebron y  
ha utilizado muchos dis-
positivos para ayudarle 
a dormir, pero ninguno 
fue efectivo”.

Esta pareja dormía 
en habitaciones dife-
rentes, a causa de los 
ronquidos, pues los dos 
padecían de la misma 
patología.

Tras estudiar su caso 
y obtener un diagnós-
tico, encargamos al la-
boratorio un aparato de 
acuerdo al tipo de boca 
que tiene y, tras un tiem-
po en el que la esposa 
también ha empezado el 
tratamiento, han podido 
volver a dormir juntos 
gracias a la orthoapnea, 
desapareciendo los ron-
quidos y las apneas”.  

La clínica Tot Dental de Sant Adrià incluye dentro de sus tratamientos esta técnica que consigue la desaparición de la apnea del sueño 
en el 90% de los pacientes que la prueban.

La orthoapnea consigue 
resolver la apnea del sueño 
en el 90% de los pacientes

La apnea del sueño provoca 
ronquidos y un descanso 
superficial, no reparador

ORTOPLUS




